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«ВЕРУ Ў НАШЫХ ЛЮДЗЕЙ...» 

3 інтэрв'ю газеце «Літаратура і Мастацтва» пасля выбару ў 
Вярхоўны Савет БССР 

— Зянон Станіслававіч, як вы ацэньваеце вынікі двух тураў 
выбараў у Мінску? 

— Вынікі ў цэлым сціплыя для Народнага фронту, — у 
параўнанні з тым, на што мы спадзяваліся. Настрой у 
грамадстве, дачыненні людзей, іншыя абставіны — усё 
сведчыла аб перавазе дэмакратычных сіл на выбарах 
Вярхоўнага Савета БССР. Аднак гэтая перавага не была 
рэалізавана. Прытым, што цікава, калі ў першым туры 
«адсеяліся» кандыдаты, якія не вызначылі пэўна сваёй пазіцыі 
адносна асноўных палітычных сіл (БНФ і КПБ), то ў другім туры 
«правальваліся» і правыя і левыя адначасна. У дваццаці мінскіх 
акругах з 48-мі абодва кандыдаты набралі менш 50 працэнтаў 
галасоў выбаршчыкаў. Выбрана ж у сталіцы, як вядома, 28 
дэпутатаў. 3 іх дваццаць — ад дэмакратычнага блока і БНФ. 
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— У чым, на вашу думку, прычыны гэтага? 

— Прычын некалькі. Аналізуючы іх, прыходзіш да высновы, 
што мы недаацанілі паводзін тых людзей, якія вагаюцца ў 
выбары. Паводле нашых ацэнак, дзесьці каля палавіны жыхароў 
Мінска (ва ўсялякім разе, больш за сорак працэнтаў) пераканана 
падтрымліваюць БНФ, ад трох да сямі працэнтаў выступаюць за 
партапарат і наменклатуру, астатняе насельніцтва яшчэ не 
акрэсліла выразна сваёй пазіцыі. Грамадзянская свядомасць і 
палітычная культура ў апошнім масіве яшчэ не высокая, ён 
можа хістацца ў розныя бакі. На такое асяроддзе часам лёгка 
кладуцца самыя неверагодныя чуткі. У гэтым, дарэчы, 
жывучасць той дэзінфармацыі пра БНФ, што часта 
распаўсюджваецца афіцыйнымі органамі друку. 

— Барацьба ёсць барацьба, і 
наіўна было б меркаваць, што ў 
ёй абыдзецца без «дробнага 
фолу». Але ж тая лёгкасць, з 
якой многія ў нас гатовыя 
паставіць сябе па-за мараллю, 
не можа не бянтэжыць. 
Некаторыя экспанаты маёй 
калекцыі перадвыбарчага 
«самвыдата» (штосьці дастаў з 
паштовай скрыні, штосьці 
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прынеслі лімаўскія чытачы) — прадмет для даследавання не 
палітыка, а хутчэй псіхіятара... 

— Сапраўды, такой лавіны паклёпаў, бруду, хлусні, 
неверагодных выдумак і глупстваў, што пасыпаліся на 
кандыдатаў БНФ у шматлікіх (і, як правіла, ананімных) 
паліграфічных і самаробных лістоўках, лістках, плакатах пад час 
выбарчай кампаніі, нельга было і ўявіць. Аказваецца, буду 
цытаваць, што БНФ — гэта і «жажда крови» і «жажда власти», 
«погромы» і «поджоги»; што «яны» «заклікаюць да захопу ўлады 
шляхам ваеннага перавароту», да «анархіі»; што «З.Позняк 
разжигает национальную рознь», «призывает нас к насилию, 
хаосу и беспорядкам». Далей — болей: «злодзеі», «дельцы 
теневой экономики», «главарь еврейской мафии» (гэта пра 
мяне), «ан-тысеміт», «фашист» (і гэта пра мяне, «паліцаі», 
«здраднікі», «прихвостни» і іншая груца з макам... 

Узровень гэтай піса-
ніны настолькі агідны, 
што ніхто з дэмакратыч-
ных кандыдатаў не звяр-
таў на яе сур'ёзнай увагі. 
БНФ практычна не вёў 
ніякай контрпрапаганды 
супраць такога роду «агі-
тацыйнай прадукцыі». 
Нармальная рэакцыя на 

ўвесь гэты бруд — абурэнне. Аднак адны абураліся, а іншыя 
чыталі, і гэта ўплывала на іх выбар. 

— 16 сакавіка, напярэдадні другога тура выбараў, грымнуў 
сапраўдны залп ці не з усіх ствалоў партыйнага друку. На 
старонках мазырскага «Камуніста Палесся» І.Капыловіч 
«адчыхвосціў» свайго калегу па Саюзе пісьменнікаў кандыдата 
ў дэпутаты М.Матукоўскага(«ласаваўся, ды ласуецца па 
сённяшні дзень, далікатэсамі»)... У «Віцебскім рабочым» у 
гэты ж дзень змешчаны «архіўныя факты адносна сімволікі 
БНФ», вядома ж, з недвухсэнсоўнымі намёкамі на духоўную і 
ідэйную еднасць актывістаў дэмакратычнага руху з 
калабарцыяністамі часоў акупацыі... Але, бясспрэчна, быць 
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галоўным калібрам у гэтай кананадзе гонар выпаў «Вячэрняму 
Мінску». На мой погляд, артыкул «Запявалы закуліснага хору» 
— «лепшае» з усяго напісанага Т.Бумажковай на пасадзе 
палымянага і пільнага змагара «за нашы ўстоі»... 

— Ведаеце, настолькі прыеліся ўсе гэтыя зашмальцаваныя 
шаблоны пра «фашыстаў», «здраднікаў» і ЦРУ, што нават 
смяяцца ўжо неахвота, — нуда. 

Але тым, хто прыняў опус Т.Бумажковай за чыстую манету, 
трэба ўсё ж растлумачыць, што, напрыклад, лідэр «Талакі» 
Сяржук Вітушка ніколі не быў «за Ла-Маншам», як 
сцвярджаецца ў «Вячэрнім Мінску», і таму не мог там быць 
«сардэчна сустрэты былымі гітлераўцамі, а цяпер заакіянскімі 
слугамі». 

Таксама варта нагадаць, што Ян Пазняк, беларускі 
нацыянальна-культурны і хрысціянскі дзеяч, які ўзначальваў 
цэлы грамадска-палітычны накірунак у заходнебеларускім 
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нацыянальна-вызваленчым руху, стаяў на пазіцыях 
хрысціянскай дэмакратыі, а таму выступаў супраць 
таталітарызму ўсіх колераў — ад карычневага да чырвонага. У 
кастрычніку 1939 года ён быў закатаваны сталіністамі... 

Людзям трэба сказаць, што айцец Аляксандр Надсан — 
паважаны чалавек і што ён ніколі не быў «эсэсаўскім 
лейтэнантам», як піша Т.Бумажкова, бо ў 1944 годзе яго ва 
ўзросце семнаццаці гадоў разам з групай беларускай моладзі з 
СБМ сілком вывезлі ў Нямеччыну. Там іх хацелі абучыць і 
выкарыстаць на Заходнім фронце. Але хлопцы перайшлі на бок 
англічан. А. Надсан уступіў у войска генерала Андэрса. 

— Дарэчы, Андэрс — 
польскі генерал, а не 
«англійскі»; дзіўна, што 
такі «звышдасведчаны 
публіцыст», як 
Т.Бумажкова, гэтага не 
ведае... 

— Войска генерала 
Андэрса было сфарміра-
вана ў СССР і перакінута ў 
Італію праз Ірак і Паўноч-
ную Афрыку. Сам жа Ан-

дэрс быў дастаткова левым паводле сваіх поглядаў, што, 
напэўна, уратавала яго ад Катыні... 
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У войску Андэрса, дзе было шмат беларусаў, Аляксандр 
Надсан ваяваў з фашыстамі на тэрыторыі Італіі. У адным з баёў 
быў паранены. Пакуль лячыўся, скончылася вайна. Пасля 
вайны вывучыўся на святара і з'яўляецца ім ужо скора сорак 
гадоў. 

Айцец А.Надсан вядзе на Захадзе вялікую культурную і 
грамадска-палітычную дзейнасць, арганізаваў ва ўсіх краінах, 
дзе жывуць беларусы, грамадскія цэнтры дапамогі пацярпелым 
ад чарнобыльскай трагедыі. Беларусы за мяжой вельмі 

перажываюць за Бацькаўшчыну 
і хацелі б дапамагчы, чым 
могуць, землякам, якіх 
напаткала вялікае гора. Аднак 
яны выказваюць пажаданне 
перасылаць свае ахвяраванні 
праз БНФ, бо пакуль што не 
давяраюць афіцыйным 
структурам. Але Народны Фронт 
не зарэгістраваны, не мае 
ўласных рахункаў, сталага 
адраса і г.д. Усё гэта замінае 
выяўленню добрай волі 

замежных беларусаў і іншых заходніх філантрапічных 
арганізацый. 

А. Надсан перадаў ад нашых суайчыннікаў за мяжой 
мінскаму Дзіцячаму гематалагічнаму цэнтру тысячы 
аднаразовых шпрыцоў, 50 апаратаў для пералівання крыві, 
полівітаміны. Пад час сустрэчы з галоўным урачом цэнтра 
ўзгоднена, якія прыборы і лякарствы патрэбны хворым дзецям, 
абгавораны магчымасці іх лячэння ў Англіі і падрыхтоўкі ўрачоў-
гематолагаў. 

Увогуле трэба сказаць, што выступленне «Вячэрняга 
Мінска» з'яўляецца грубай знявагай айца А.Надсана, брудным 
ахайваннем руху Народнага фронту, кашчунствам супраць 
памяці Я.Пазняка, сведчыць, мякка кажучы, аб невысокай 
культуры газеты. 
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хлусні. Але, улічваючы важнасць палітычнай кампаніі, трэба 
было, мабыць, калі не абясшкодзіць, дык хоць бы 
нейтралізаваць гэтыя фальшыўкі. Не было жадання ці 
магчымасцей? 

— I тое, і другое. Галоўнае, лічылі мы, гэта платформа, ідэі і 
поўная інфармацыя пра кандыдатаў БНФ. Становішча ў нас 
вельмі няроўнае. Партапарат усё яшчэ непадзельна валодае 
сродкамі інфармацыі, паліграфічнай базай, уладай... БНФ не 
мае нічога з гэтага. Аднак нават у гэтых варунках, калі я часам 
азіраюся на зробленае, з кожным разам мацнее мая вера ў 
нашых людзей, у нашу Бацькаўшчыну. 

Ёсць і яшчэ адзін аспект, які паўплываў на вынікі выбараў. 
Маю на ўвазе парушэнні парадку галасавання і рознага роду 
фальсіфікацыі. Ва ўсім гэтым мы цяпер разбіраемся, і сур'ёзная 
гаворка, спадзяюся, яшчэ наперадзе. 

«ЛіМ», 1990, 23 сакавіка. 


